

TAMBAHAN

BROMARTANI

Terbitnja saban hari Salasa dan Sabtoe.

Harganja f 0,25. Soewatoenja boelan.

pembritaän di tarima bahasa Malajoe dan Djawa.

Harganja bocat orang dagang *Satengah* roepiah di dalem *sapoeloh* perkataan tetapi adanja misti *tjoekoep* harga soewatoe roepiah dan termoeatken doewa kali adanja.

Perobahan djahattan Negeri.

Terhangkat:

mendjadi Assistent Resident di Trenggalek P. K. Toean Monodde Froi de Ville, doeloe Ass. Resident di Batang, dan baroe kombali dari Europa.

Wadono di Singomarto, Bandjarnegara, Mas Mertodiwirjo, wedono di Bandjar.

idem di Bandjar, Raden Soemodarmodjo, ass. wadono pangkat scawatoe di Merden.

idem di Batoen, Bandjarnegara, Mas Kartodimadjo, ass. wadono pangkat soewatoe di Kali-bagor,

idem di Kaliredjo, Banjoemas, Mas Sontoredjo, ass. wadono pangkat soewatoe di Kali bening.

Samaea angkatan Wadono tadi boeat di Residensie Banjoemas.

SOERABAKARTA.

Kamoerahan ati. Pada Kalijem rabinja rajat militair, bangsa anak boemi, jang telah mati di medan perang, ja itoe bernama Krömowidjo, di bri wang gandjaran soewatoenja boelan banjaknja f 5.—

Soerabaja. Di mana boom bebrapa² orang soeda meliat di pinggir kali krana satoe tjoenia soeda moeat kreta mas dari kapal api P.S. Wilhelmia jang begitoe bagoes, maka dari itoe kreta mas tadi toean Prötlet jang pesen dari Europa boeat Kangdjeng Sinoehoen di Solo kabarnya jang maoe beli, maka kita ampoenja kapikiran brang kali itoe kreta dia poenja harga sampe beriboe riboe harganja, krana kita ini beloem toemon kreta seperti ini bagoesnja antero mas, dan dia poenja lentera 12 bidji blakang sekali 4 lentera dan di iringan kanan kiri 4 lentera moeka sekali 4 lentera, pantes betoel ini kreta boeat naiknja sang Ratoe. P. B.

Soerabaja. Kampoeng Tjina di sini pada dewasa ini roepanja mengaambil toeladannja goenoeng api.

Ampir tiap tiap 7 hari sekali ada satoe doewa soedagar mletoes perniagaanja meninggalken keroesakannja sadja di kanan kiri, beroepa accept jang tida terbjajar, berpoeloh atawa beratoes riboe banjaknja

Menoeroet katanja S. H. maka bahaja ini telah lama berlanjng di atas kota Soerabeia, seperti satoe boeroeng oeloeng jang mahoe menanglep anak ajam, tetapi dari akalnja pedagang pedagang maka datangnja bahaja itoe bolih di tegah djoega bebrapa tahoen lamanja dengan ilmoe wissel atawa accept jang di siarken ka mana mana bagi perlin-oengan boewat sedikit tempo.

Barang siapa tahoe perjalanannja akal ini, temtoe lantaz bisa mengarti bahoewa orang jang bermain wissel dan accept dengan tida beroewang itoe kamoedian tida bolih tida misti djatoeh dalem satoe dari doewa perkara ini, ja ini.

1e. oewang kentas palsee atawa

2e. Failliet.

Oleh krana boekannja segala orang brani berhati

tjidra seperti P. T. T. dan temen temennja, maka di pilihlah hal jang kadoewa sadja oleh pedagang jang kebanjakan, sabingga orang failliet pada masa ini kaloe di bandingkan, sama djaman doeloe adanja pantes di kata seperti daoen koening di tieop angin.

Perkaranja Oen Tik Siang ini bakal mendjadi ken djoega bebrapa ketjilakaan di antara pesero peseronja atawa sobat sobatnja.

Katanja oetangnja Oen Tik Siang itoe ada djomblah f 72900. Boewat meloenasken oetang ini dia djadi toekang suokkel tjandoe dan tjoba tida di oesik oleh pachter temtoe dia bisa djadi orang kaja. Maka sekarang tadapet tida dia misti minta di njatakan failliet.

Kamoedian dari Oen Tik Siang di priksa djoega halnja Tjoe Tjan Lok, Tjioe Ping Liok dan 1 Sing Ho. Koetika hari Kemis j. 1. toewan toewan jang memegang pioetangnja telah berkoempool aken bermoeafakat atas perkara apa jang pantes di djalankennja. Oleh krana toewan toewan itoe tida b'sa tjotok satoe sama lain atas pembajaran oetangnja 3 orang itoe, djadi tida bolih tida dia orang misti di mintaken failliet.

Dalem halnja Tjioe Tan Lok Sekarang orang soeda tahoe akal jang di pakenja boewat bediri begitoe lama. Oetang oetangnja jang ketahoewan sadja ada f 9 4540,13.

Dari ini oetang ada f 396,882,75 jang temasoek oetang accept Tjoema ada f 142,537,28 jang bolih di itoeng oetang pedagang. Dari lain lain oetangnja ada f 375000 pada spaarbank dan f 86,200 sama Escompto, tetapi ini di tanggoeng dengan barang hijjotheek.

Lain dari itoe orang kata dia misih oetang lagi f 300,000 dengan kasi accept, di mana dan sama siapa dia kasi accept itoe orang beloem tahoe betoel.

Di atas accept itoe terseboet djoega nama nama bebrapa pedagang di sini jang soeda kesoehahen djoega, sabingga kaloe dia o ang semoewa di paksa soeroe mengganti dengan sigra oewang oetang itoe, temtoe riboetnja di kampoeng Tjina bakal tida dapet di bilang lagi.

Di antara orang orang jang memegang pioetangnja Tjioe Tan Lok terseboet namaanja Yap Ping Tik kasi oetang f 4000, Oeji Tiong Han f 2000, Tjioe Lip Tjiang f 19000, Tjioe Sie Yauw f 1800 dan Tan Pik Hong f 3000, semoewa sebab dari trima accept.

Djoega terseboet Factorij misti trima f 11795, Chartered Bank f 18327,75 dan Ned. Ind. Handelsbank f 20000 dari Tjioe Tan Lok itoe.

Ned. Ind. Crediet er Bankvereniging djoega mengoetangkan f 2000 tetapi ini nanti mahoe di bajar oleh satoe tjina kaja, kiranja borgnja Tjioe Tan Lok itoe.

Sedikit hari lagi temtoe ada perkabaran jang lebih banjak, krana apabila kajoer besar roeboeh didalem oetan selawannja tida djatoeh sendiri, dan banjak djoega temen temennja jang di tarik ka tanah.

Pada pendapatn kami soenggoe baik perkara failliet itoe mletoes begini roepa, krana sekarang bolih ketara betoel siapa jang selawannja mau palsee dan siapa jang loeroes hatinja.

Orang jang selamat hatinya temtoe tida pesah koewatir dalam perkara ini krana meskipun semoewa orang faillet, pedagang besar tadapat tida misih djoega sopka meneloeng dia. Djoega kami tahoe jang antara jang teken accept itoe banjak orang baik baik jang terialoe sajang atas namanja di bikin sembarang menjadi traoesah koewatir dan temtoe jang faillet ja itoe doewa tiga orang jang memang soeda kesoehoer tida poenja.

B. S.

TJANDOE GELAP.

Seperti kita batja dalam s. k. ini, bahoewa roepa roepalah akalnja orang djahat melakoeken akal boewat memasokan tjandoe gelap ada jang dalam peti barang barang ada jang dalam perot Ajam, ada jang di iketken pada toeboeh prampoewan pada manapoen prampoewan itoe memboewat dirinja seperti orang boenting, demikianlah makin lama hidoep makin bertambah tambah djoega akalnja manoesia; akal jang demikian boeknlah main main entah dari maas di perolehnja.

Mengetken akal itoe kita ada tertawa sambil mengelengken kepala.

Policie kita orang Samatra Barat ini telah tahoe ojoega menangkap tjandoe gelap, tetapi tangkepan tjara demikian beloe pernah, melainkan jang ko' biasan di tangkep dalam blik blik jang disemboeniken dalam roemah dalam asr dalam rimba rimba d. l. l. jaitolah akal orang djahat jang kita orang semoesia telah ketahoei djoega.

Tetapi peroeatan seperti di atas tadi beloeslah kita mendengar terdjadi di sini, siapa moe dalam kalam alla boeliam.

Baroe baroe ini ada rentjanaken oleh seorang penolis dalam Samatra Courant pri tjandoe gelap di kota Padang ini, manapoen roejana itoe ada di petik oleh s. k. ini tetapi rentjana itoe djangsalah kita samboeng, krana itoe boekan wadib bagi kita, apa lagi kita tida tahoe teraeng bagaimana djalaanja, sedeng hal itoe adalah toewadajibannja kepala kepala policie jang abii akal dan sikid midik di atas apapoen perdjalanan orang djahat krana kepala policie itoe boekannja sembarang orang pada hal dialah orang jang telah terpelajar tjara bazimana patoet dan pintas pintasaanja tentangan perdjalanan orang djahat.

Sadja marilah kita bitjatakan ilmoe baroe tadi jang maas membi adjaib dan heran di hati kita.

Ilmoe temtoelah ada poela sa'orang Meesternja jang aken menedjar dan mengembangken pada moeridnja, (ja itoe jang bertadja mendjalankan itoe) bahoewa Meesternja itoe temtoelah boekannja sembarang orang poela pada hal temtoelah sa'orang jang bisa sekali tida doe ga dia berboewat demikian.

Seperti owang kertas palsu baroe baroe di Soerabaja siapalah ampounja peroewatan? ja itoe adalah segala orang patoet petoet dan bangsawan pada manapoen di koewatken poela oleh sa'orang kapitein Tjina jang tahoe bagaimana pentangan dan larangan sepanjang oendang oendang Gouvernemat dengan hal demikian pastilah bahoewa pager jang makan tisaman? (1). Sekalipoen demikian tida; orang peroewatan dan perdjalau si doerhaka itoe dengan sidik dan midik kepala kepala policie di mana dapet djoega di kenal, hingga salah bertimbang, boewat berbajar, pada manapoen sekatsug telah manrima aken bagi sa'orang.

Sjanden perkara tjandoe gelap di kota ini di ran

nekah oerat akornja? dan bagaimanakah selok be' loeknja?

Aken mendjawab pertanjaan itoe semoewanja orang goegoep dengan mengangkat poendak, apa lagi bimbang dengan apa patoet di djawab; krana semoewa kita orang di kota ini laksana mendjering angin tera ada tetapi roepa tida klihatan.

Memang lebih outama bila di kota Padang ini di adaken Ambtenaar pemboeroe tjandoe serta dengan penggawannja, soepaja tida lain kerdjanja melainkan aken menjiliki pri hal tjandoe gelap sadja; dengan djalan demikian niestja ada djaoeh perobahanja dengan mata jang sekarang, apa lagi bolih di harep aken menambat koentoengen Gouvernment lam dari belandja gadjih Ambtenaar pemboeroe tjandoe, demikian djoega Opium paekter temtoe tida rimbang lagi serta brant membajar padjak lebih, istimewa lagi smokkel tjandoe temtoe koerang berani mendjalankan niestja jang djahat itoe adanja.

Demikianlah sementara pertimbangan kita boedak jang daif dengoe dan bebel, bagaimanakah poela timbangan toewan toewan pembantoe jang lain?

B. S.

Taman boenga-boengaan.

Adapoen kahendakannja manoesia mantjari sa' habat baroe itoe tida sebab dari soedih djemoes aken sababatnja jang lama dan tida sebab merasai kesoeokaha genti-gentinja tjoesma sebab hatinja koerang senang, sebab ja tida dichairan pada saba' batnja jang lama itoe sebab dari soedah kenal sa' nget mendjadi fikirannja soepaja dicairan aken orang jang beloa kenal sangat, mendjadi batinja kembang; adapoen orang jang demikian lakoenja itoe menandai dari pada bodonja sebab tjoesma mantjari poedji seperti anak ketjil."

Adapoen orang jang kikir dan tamak aken harta itoe djangan angken katakaen djahat betoes djoesma ja tida mempoenjai belas kesian aken orang tetapi ringan membi nesehat baik dan meneloengoi perkataen sepata pada orang atau memboesat kasenangannja hati sedarnja djadi ketaranggannja di perliken keloesar daranja setitik dengan bertjerai sama wangnja setenga ketip.

Adapoen jang mendjadi penjakit kasenangannja manoesia itoe doe perkara, pertama dari pada kahendaknja, kadoe dari pada pertjintaanja kerna kahendakau itoe terkandoeng didalam hal jang belon kedjalannan, adapoen pertjintaanja itoe terkenangkan hal jang telah kedjalannan mendjadi doe perkara itoe jang melipoti, aken kasenangannja manoesia djika bisa memboesang itoe insja'allah ta'allah sihat walafiat demikian adanja.

Adapoen hewan sekalian senantiasa tida meratken toeanja, maknaja djika meliat sesamanja mendapet toea dia tida sakit batinja hanja manoesia jang bisa meratken, maknaja djika merasai aken toeanja koerang koekat memboesat kasoeokahaanja sendiri, sebab toeanja dibanding-banding dengan toeanja orang laen halnja jang demikian itoe poen tida djoes hasilnja, hata semauangk menambat aken doeka tjitarja.

Adapoen djika orang jang bodo mengatahoesi resia tentoe lartas dibilang ilangkannja sebau dari pala bodonja, adapoen pentjoeri djika mengatahoesi resia ditjajit hertuakenja djoewa tetapi djika ja peroleh, adapoen jang koekat koekat memboesat resia itoe adak orang prampoewan atau orang moeda kerna

ija hendak meniggiken dirinja soepaja dipertjaja aken orang, adapoen jang tersepeot demikian itoe djangan sekali angkau perjaja.

Adapoen hidoepnja menoesia didalem doenia ini seperti aer mengilir tida aken kombali-kombali ka- adianje mau bersama-sa dengan diabernja maka nja tiap-tiap hari seperti mati sebab tiap-tiap hari bianggannja hidoep semangkin koerang adapoen hi- doep jang telah kedjalanan tiala oedjoednja djika demikian selamanja membatja soerat ini seperti ber- hito nje oetongan dengan pati.

Adapoen angkau kelak djika sodah sampe wak- toemoe nistajalah dikataken orang mati seperi angkau mengataken orang jang mati itoe dan lagi angkau hendak di impit-impit aken orang dari pe- da kebaikan dan kedjahatanmoe liat tingkamoe dan lagi apa jang menjadi kahendakkaunya masing- masing orang, aken tetopi djangan angkau soesa- ken dari pada perkara jang demikian sebab belon tentoe dan lagi djika angkau sodah poelang krah' matt, dari taksirankoe angkau sodah tiada memi- kirkon dari pada perkara jang diakhir seperti ang- kau maei terkaodong didalem prostnja boendamoe demikian adanja.

Adapoen hidoepnja menoesia didalem doenia diberi Allah does perkara soeka dan soesah' tetapi da- taengnja bergantiganti dan lagi loepa dan winasa inge'annya sekedar, ja itoe dinamai tidoer, maksanja barang siapa jang hidoep didalem doenia sampe lama dan lagi bisa bersoeka'soeke hati sekedarnja apa lagi jang sedikit dari pada doekatjitanja, ja itoe orang jang dinamai toea, adapoen orang jang tiala demikian dinamai, orang tjilaka aken tetapi dari pada perangkaan angkau mabal sadja djika orang hidoep senantiasa doekatjita atau soekatjita selamanja dalem itoe wallah'oealame B. B.

Taman boenga-boengain.

Djangan mengomong dan berbanta-banta de- ngan orang jang bodo sebab menjadikan renda pangkamoe dan menjadikan keroegianmoe dan lagi bebrapa pengatahoeanmoe tiada ditrimanja, hanja diakoei taenja sendiri djika angkau bero- mong pada orang jang bidjaksana nistajalah ka- moe beroentoeg pengartian jang baik demikianlah adanja.

Di Alam Doenia banjak orang jang terang fi- kirannya dan jang bidjaksana, aken tetapi djarang jang bisa mendjalani lakoe jang baik, demikian itoe oepamanja aerlodji tida berdjaroem betoel djoega ja berdjalan tetapi tiada bisa menerangkan waktoe.

Djangan membantahi atau mentjela aken se- lialian hal jang belon angkau ketahoei adanja.

Barang siapa ada memboeat kebaikan, maka tiada mendjalani atau tiada menjoekop itoe se- samanja poehoen kajoe tiada berboea mendjadi senantiasa berdaoen sadja itoelah adanja.

Barang siapa menjabarken pekerdjaan baik se- perti berdiri ditepi soengei, menoenggoe berhent- nja aer mengilir adanja.

Barangsiapa jang tida membentji aken lakoe jang djalah sebagaimana pembentjiannya aken satroe itoe nistajalan ilamat lama-lama mendjadi tau- lannya wallahoe alame.

Keras besi dengan kajoe, enda perak dengan besi oetma emas dengan perak, tiga perkara itoe manakah jang dipili. B. B.

Pembriän Tahoe.

TOKO STOFFERS. SOLO.

Baroe tarima lagi paling enak

Djenewer Hoornwijn

karana banjak lakoenja maka itoelah seka- rang harga di toeroenken:

1 peti isi 12 □ fl. poeti = f 12.—
1 fles = f 1,00.

Djenewer ini lebi enak dari lain lainnja matjem, dan harganja telaloe moerah.

Champagne [Roederer]

1 peti isi 12 botol besar = f 53.—
1 " " 24 id ketjil = " 55.—

Lebi moerah dari lain tempat. Makanan dan Minuman bole dapet lebi moerah dari lain tempat.

Daftar adanja barang barang tersediaken.

Lot- Loterij Oewang

aken goenanja

Ambachtschool die Semarang.

prijs N^o. 1 f 1500.—

1 lot harga f 4.—

franco pr. post atau Rembours f 4.25..

Sie Dhian H^o
Solo.

KETJAP N^o. 1.

Dan jang paling enak sendiri, bole tahan lama.

1 flesch pesagie arga f 1.

1 bbtol " " 0.55

1/2 " " " 0.30

Dan djoega bole dapet blie dengan sedikit.

Pada

SIE DHIAN H^o.

Solo.

Marie sobat datenglah tjobak!
Baroe taoe bagaimana rasanja
saija poenja ketjap!

Lontjeng-Aviso.

Inie roepa lontjeng boie pake boeat panggil boedak, atawa pakei die kreta penakunja tjoesa die tarik sadja dan bole pakei dengan talie pan- adjang die dale ada veer seperti horloge dan ada tanda kalok veer soeda abis; (ada 2 beinja),
harganja franco die post f 4.50.

SIE DHIAN H^o.

Soerakarta.

Telefoonstations

boeat bitjara dan dengerke srenta ada belnja f 20

Trompette Electrique f 7.

Talie kawat terlijet kain " 0.05 pr. Meter

Leclanche element " 1.50.

Pidjetan (druknop) " 0.50.

Peerbouton (boeat gantoeing die lampoe) f 1.—

Salooniak 1 Kilogram f 1.50.

dan banjak lain lain.

SIE DHIAN H

Soerakarta.

